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یـــادداشت

آیا غیر از این است که بزرگ ترین رقابت اقتصادی جهان بین 
آمریکا و چین جریان دارد؟ و آیا غیر از این است که بخش دوم این 
رقابت نیز در عین حال بین اروپا و چین در جریان است؟ علاوه بر 
بحث اقتصادی، آیا غیر از این است که بزرگ ترین تهدید بین المللی 
سیاسی برای آمریکا و سپس اروپا و در یک کلام برای غرب در 
وهله نخست چین است؟ بر کسی پوشیده نیست که ظرفیت های 
تهدیدزای چین از روسیه بیش تر است. آیا غیر از این است که روسیه 
بزرگ ترین تهدید جهانی از بعد نظامی و امنیتی برای آمریکا و بیش 
از آن برای اروپاست؟ اعداد و ارقام اقتصادی به خوبی نشان می دهد 
روسیه برخلاف چین هیچ گاه از جهت اقتصادی به رقیبی جدی 
برای اروپا و آمریکا تبدیل نخواهد شد اما روسیه از جهت امنیتی، 
نظامی، هژمونیک و منابع انرژی تهدیدی بسیار جدی برای غرب 
است و رقابت تندی نیز میان آن ها وجود دارد. روسیه دو قرن است 
که غرب را تهدید می کند. غرب  ستیزی از ماندگارترین سنت  های 
فرهنگی و سیاسی روسیه است. فرقی هم نمی  کند تزار، استالین یا 
پوتین صاحب خانه کرملین باشد. در سال ۱۹۷۹ تبادل تجاری چین 
با آمریکا چهار میلیارد دلار بود. پس از برقراری روابط دیپلماتیک و 
عقد معاهدات تجاری دوجانبه با رشدی شتابان امروز به بیش از 
۶۰۰ میلیارد دلار رسیده است و مشخصا طرف صادرات چین به 
آمریکا بسیار می  چربد. وضع تجاری چین و اتحادیۀ اروپا هم همین 
است. در ۲۰۲۰ چین بزرگ ترین صادرکننده به اتحادیه اروپا بود و 
در مقابل، سومین مقصد اصلی واردات کالاهای اروپایی بود. اتحادیه 
اروپا بزرگ ترین شریک تجاری روسیه است. در سال ۲۰۲۰ حدود 
۳۸ درصد کل صادرات روسیه روانه اروپا  شده و در مقابل، ۳۶. ۵ 
درصد از واردات روسیه از اتحاد اروپا آمده است. روسیه ۲۶ درصد 
نفت و ۴۰ درصد گاز اتحادیه اروپا را تأمین می  کند. این تجارت بالا در 
مورد آمریکا نیز وجود دارد. روسیه و آمریکا در سال ۲۰۱۹ تجارتی 
۲۸ میلیارد دلاری داشته اند و جالب اینکه از این رقم ۱۶. ۵ میلیارد 
سهم صادرات روسیه به آمریکا، و ۵. ۸ میلیارد سهم صادرات آمریکا 
به روسیه بوده است. یعنی صادرات روسیه به آمریکا سه برابر صادرات 
آمریکا به روسیه است. البته روسیه شریک تجاری بزرگی برای آمریکا 
نیست و دلیل این امر را باید در کوچکی اقتصاد روسیه در برابر آمریکا 
دانست. مشخصا اعداد هیچ  گاه دروغ نمی  گویند. این همان درس 
اصلی است که ما باید از چین و روسیه می  آموختیم و نیاموختیم و 
اگر نیاموختیم گناهش را گردن چین و روسیه نباید بیندازیم. البته 
اگر چین و روسیه روزی به این جمع  بندی رسیدند که تجارت را از 
سیطره سیاست تا حد امکان مستثنی کنند، چیزی نبود که یک  شبه 
آموخته باشند. روسیه هفت دهه لجوجانه کاپیتالیسم  ستیزی پیشه 
کرد تا سرانجام روزی سرش به سنگ خورد. چین نیز پس از سه دهه 
تجربه کمونیستی مطلق فهمید باید راهش را عوض کند و البته هر 
دو کشور نیز پاداش این تغییر سیاست را گرفتند. کیست که منکر 
این باشد که چین بلای جان آمریکا، اروپا و حتی جهان شده است و 

روسیه نیز دیگر آن لاشه گندیده ۱۹۹۰ نیست.

اقتصاد   را   فدای  سیاست   نکنید

در آستانه ایام ا... دهه فجر صورت گرفت:
 حضور رهبر انقلاب

 در مرقد امام)ره( و مزار شهدا
  فاتحه خوانی بر مزار آیت ا...هاشمی

 در آستانه ایام ا... دهه فجر و چهل وسومین 
سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، 
حضرت آیت ا... خامنه ای در نخستین ساعات 
صبح دیروز در مرقد بنیان گذار کبیر انقلاب 
اسلامی حاضر شدند و با قرائت نماز و قرآن، یاد 
و خاطره امام عظیم الشأن ملت ایران را گرامی 
داشتند. مقام معظم رهبری همچنین با حضور 
بر مزار شهیدان عالی مقام بهشتی، رجایی، 
باهنر و شهدای حادثه هفتم تیر ۱۳۶۰، علوّ 
درجات آنان را از خداوند متعال مسألت کردند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای سپس در گلزار شهیدان 
سرافراز حضور یافتند و به ارواح مطهر مدافعان 
اسلام و ایران ادای احترام کردند. همچنین 
مهدی فضایلی معاون دفتر حفظ و نشر آثار رهبر 
انقلاب طی یادداشتی در توئیتر با اشاره یه این 
مساله نوشت: »ایشان : علاوه بر حضور بر سر 
مزار برخی شهدای گمنام و مدافع حرم مانند 
شهیدپاشاپور، برخی مرحومین که حضرت آقا 
دیروز صبح بر مزار آنها حاضر شدند و فاتحه 
خواندند: هاشمی رفسنجانی، سیداحمدخمینی، 
حاجیه خانم ثقفی، توسلی، بروجردی، سید 
محمود محتشمی پور، شفیق، میرمحمدی، 

قدیریان و برخی بستگان.« 

 آرزوی سلامت
 برای وزیر خارجه هند 

وزیران امور خارجه ایران و هند به صورت 
تلفنی با یکدیگر رایزنی و گفت وگو کردند. حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان عصر 
دیروز در گفت وگوی تلفنی با »سوبرامانیام 
جایشانکار« وزیر امور خارجه هند، ضمن آرزوی 
سلامتی برای وی که به کرونا مبتلا شده است، 
تاکید کرد در اولین فرصت به دهلی نو سفر خواهد 
کرد. وزیر امور خارجه کشورمان از روابط مثبت 
طرفین ابراز خشنودی کرد و افزود: در دیدار 
حضوری در مورد مسائل مهم و مورد علاقه دو 
کشور از جمله موضوع افغانستان، تحولات منطقه 
و مذاکرات وین، رایزنی خواهد کرد. وزیر امور 
خارجه هند نیز ضمن تشکر از تماس همتای 
ایرانی، از سفر وزیر خارجه کشورمان به دهلی، 

استقبال کرد. 

دیر بجنبیم...
سخنگوی سپاه پاسداران با بیان اینکه دشمن 
با به کارگیری ابزار رسانه تلاش دارد تا تصویری 
غیر واقعی از دستاوردها و جریانات انقلاب مانند 
دفاع مقدس به نمایش بگذارد، خاطرنشان کرد: 
اگر دیر بجنبیم و هوشمندانه در بیان دقیق 
روایت ها اقدام نکنیم جای ما با صدام عوض 
می شود. سردار شریف گفت: باید توجه داشت 
که دشمن می خواهد با تصویرسازی نادرست 
و غیرواقعی و بزرگ نشان دادن ناداشته ها و 
کوچک نشان دادن داشته هایمان به ما القاء 
کند که حاکمیت دینی کارامدی لازم را برای 
اداره یک جامعه ندارد. وی با اشاره به ۴۳ سال 
توطئه دشمنان به سرکردگی آمریکا علیه انقلاب 
اسلامی، خاطرنشان کرد: علت اصلی تهاجم های 
امنیتی، سیاسی، فرهنگی و رسانه ای آمریکا علیه 
انقلاب و نظام ما این است که آن ها نمی خواهند 
بپذیرند یک گفتمان و قدرت دینی در دنیا 
جریان سازی کرده و مقتدر شود. سخنگوی سپاه 
تصریح کرد: به برکت هدایت های مقام معظم 
رهبری و بصیرت و ولایتمداری مردم از همه 
توطئه های دشمن عبور کردیم و امروز تبدیل به 

یک قدرت در عرصه بین الملل شده ایم. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره 
به ناخرسندی مقام معظم رهبری از 
آمارهای اقتصادی دهه ۹۰ اظهارداشت: 
دولت خود را موظف می داند دغدغه ها 
و توصیه های امروز مقام معظم رهبری 
در دیدار با تولیدکنندگان و فعالان 
اقتصادی را با اقدام جهادی پیگیری 
کرده و کاری کند که این ناخرسندی 
به رضایت خاطر ایشان و مردم عزیز 
تبدیل شود. سید ابراهیم رئیسی در 
جلسه هیات دولت با اشاره به تاکیدات 
مکرر مقام معظم رهبری درخصوص 
رونق تولید گفت: تولید نجات دهنده 
کشور از مشکلات است، لذا لازم است 
جهت گیری و برنامه ریزی اصلی همه 
دستگاه های اجرایی، تلاش برای رونق 
تولید و حمایت از تولیدگران باشد. 
راه  نقشه  سند  تهیه  رئیس جمهور 
صنعتی کشور را اقدامی ضروری دانست 
و گفت: دولت با پرهیز از تصدی گری، 
به دنبال مدیریت، نظارت و هدایت 

فعالان اقتصادی و بخش خصوصی 
است. رئیسی وجود ثبات در مقررات 
را برای فعالان اقتصادی حائز اهمیت 
دانست و گفت: بی ثباتی در مقررات 
باعث  موردی  تصمیم گیری های  و 
سردرگمی مردم، تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان می شود و باید با اقدام 
جهادی به این بی ثباتی خاتمه داده 
شود تا فعالیت اقتصادی و بازار برای 
مردم و فعالان عرصه تولید قابل پیش 
بینی باشد. رئیسی بیانات مقام معظم 
فعالان  و  مردم  دغدغه  را  رهبری 
اول  معاون  از  و  دانست  اقتصادی 
خواست با تشکیل کارگروهی متشکل 
از اعضای دولت،  نخبگان اقتصادی و 
تولید کنندگان موارد مطرح شده در 
دیدار معظم له با فعالان اقتصادی را 
پیگیری و اجرایی کند. رئیس جمهور 
با گرامیداشت یوم ا... دهه فجر انقلاب 
اسلامی گفت: آنچه در ۲۲بهمن ۱۳۵۷ 
اتفاق افتاد ظهور قدرت الهی بود لذا یوم 

ا... نامیده می شود. در آن روز رژیم تا 
دندان مسلح و مورد حمایت قدرت های 
بزرگ جهانی کنار زده شد و ملتی با نام 
خدا و برای اجرای قوانین الهی به قدرت 
رسیدند. این روز را نباید فراموش کرد 
چرا که هم روز پیروزی جریان حق و 
هم روز اضمحلال جریان باطل بود. 
رئیسی بیان کرد: یادآوری ایام دهه 
فجر الزاماتی دارد که باید مورد توجه 
همگان باشد. گرامیداشت ایام دهه 
فجر ۱۳۵۷صرفا برای بیان یک رخداد 
تاریخی نیست بلکه باید فلسفه و علل 
وقوع آن با توجه به ویژگی های دهه 
فجر ۱۴۰۰ مورد تحلیل و تبیین قرار 
گیرد. همچنین بررسی روند حمایت ها 
و راهکارهای اجرایی رفع موانع تولید 
که از آغاز دولت سیزدهم در دستور 
کار قرار گرفته است در ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت به ریاست آیت ا... سید 
ابراهیم رئیسی ادامه یافت. در این جلسه 
بسته پیشنهادی دولت با جهت گیری 

رفع موانع و پشتیبانی از بخش های 
تولیدی و خدماتی که از چند ماه قبل و 
با هدف تحقق رهنمودهای مقام معظم 
رهبری بر اساس دیدگاه های کارشناسی 
تهیه شده است، مطرح شد. محورهای 
تداوم  پیشنهادی،  بسته  این  اصلی 
خدمات رسانی دولت از جمله ایجاد 
گشایش در حوزه های اعطای تسهیلات، 
تامین مالی از بازار سرمایه، هدایت 
تسهیلات بانکی و نقدینگی به سمت 
تولید، متنوع سازی ابزارهای تضمین 
دریافت تسهیلات، رفع مشکلات مالیاتی 
و تامین اجتماعی بنگاه های تولیدی و 
خدماتی هستند. در این بسته حمایتی، 
همچنین علاوه بر توجه زیرساخت ها، 
در زمینه اعطای مجوزها و استفاده از 
ظرفیت های دیپلماسی در گسترش 
تجارت خارجی راهکارهایی پیش بینی 
شده است. در این جلسه بخش هایی از 
بسته پیشنهادی تایید و ادامه بررسی آن 

به جلسه بعدی ستاد موکول شد.

مهدی تدینی
تحلیلگرمسائل سیاسی 

      رئیس جمهور: 

دولت بخش خصوصی را جدی حمايت می كند
   بررسی بسته پیشنهادی دولت برای رفع موانع و حمایت از تولید

دیدگــــاه
خودروسازان ککشان هم نمی گزد!

ادامه از صفحه اول/ ، نخستین کاری که می کند 
این است که کیفیت و قیمت تمام شده و مسائل فنی را 
مورد بررسی قرار می دهد و یکی دیگر از گرفتاری های 
ما برخورد سیاسی با این صنعت است و تا زمانی که این 
برخورد سیاسی به برخورد اقتصادی و فنی مهندسی 
تبدیل نشود همین آش و همین کاسه است. یکی از 
شخصیت های سیاسی می گفت که ابتدای جاده تهران 
کرج دو صنعت هوافضا و دیگری خودروسازی هست 
که سرنوشتی جدا از هم دارند، چون این دو صنعت 
دو رویکردی متفاوت با هم داشته اند و مشکل بر 
سر رویکردها و نگاه ها هست. بدتر از همه این ها این 
است که یک پررویی مزمن در خودروسازی ها هست 
و در حالی که ۸۰ هزار میلیارد تومان به نظام بانکی 
بدهکار هستند و خودرو ۵۰ میلیونی را ۱۵۰ میلیون 
می فروشند و به ریش مردم می خندند و ککشان هم 
نمی گزد. تا زمانی که خودروسازی ها احساس کنند 
انحصار در اختیارشان هست هیچ کسی نمی تواند 
برای خودروسازی کاری کند، قدرت و مافیایی که 
در خودروسازی هاست، هر دولتی بیاید همین کار 
را می کند و اساساً به دولت ها ربط ندارد و خودشان 
دولت در دولت هستند. تا زمانی که نظام انحصار و 
حمایت های بی منطق هست و معنای خودکفایی و 
حمایت، درست ترجمه نشده و با ذی نفعان با التماس 
و خواهش برخورد شود و قاطعانه برخورد نشود، 
مشکل حل نمی شود. نگاه به صنعت خودروسازی اگر 
به صورت مبنایی عوض نشود، ذی نفعان بازدارنده همه 

را به صلابه می کشند.

رئیس قوه قضائیه:        

صدور احكام خلاف شرع قابل پذيرش نيست
  دستوری جامع برای پایان دادن به رویه فعلی صادر می شود

آرمان ملی: مقوله اعمال ماده ۴۷۷، موضوعی 
بود که در جریان نشست روز گذشته شورای عالی 
قوه قضائیه مطرح شد و رئیس قوه قضائیه در همین 
رابطه، ادامه صدور آرا و احکام خلاف بیّن شرع 
به صورت متوالی از سوی برخی شعب و قضات را 
امری غیرقابل  پذیرش دانست و به حجت الاسلام 
رحیمی معاون قضائی، ۳ دستور مشخص را در این 
زمینه صادر کرد: »عدم پذیرش درخواست های 
اعمال ماده ۴۷۷ که متضمن و دربرگیرنده 
نباشند«،  رأی  صادرکننده  قاضی  استدلال 
»اعلام فهرست تفکیکی میزان وصول و پذیرش 
درخواست های اعمال ماده ۴۷۷« و »ارائه آمار 
و مشخصات ناظر بر شعب و قضاتی که بیش ترین 
درخواست های اعمال ماده ۴۷۷ مربوط به آن ها 
است«؛ ازجمله دستورات مشخص رئیس عدلیه 
به معاون قضائی بود. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای بر همین اساس با اشاره به اهتمام 
خود جهت جمع بندی و اتخاذ تصمیم ویژه 
پیرامون نحوه تمشیت امور در خصوص ماده ۴۷۷ 
در سال آتی، برای معاونت قضائی جهت اجرای دو 
مأموریت »اعلام فهرست تفکیکی میزان وصول 
و پذیرش درخواست های اعمال ماده ۴۷۷« و 
»ارائه آمار ناظر بر شعب و قضاتی که بیش ترین 
درخواست های اعمال ماده ۴۷۷ مربوط به آن ها 
است« تا ۱۵ اسفند سال جاری، مهلت تعیین کرد. 
»نحوه نقل وانتقال زندانیان« دیگر موضوعی بود 
که رئیس قوه قضائیه بدان اشاره کرد و با تاکید بر 
عدم تاثیرپذیری مسئولان امر از فضاسازی هایی 
که در رابطه با موضوع زندان و زندانیان صورت 
می گیرد، بر اجرای ضوابط و دستورالعمل های 
قانونی و صحیح در این رابطه و اصلاح آن دسته 
از دستورالعمل های دارای ایراد، تصریح کرد. وی 

با اشاره به مفاد مطرح در مواد ۵۱۳ تا ۵۲۸ قانون 
آیین دادرسی کیفری در خصوص موضوعات ناظر 
بر زندان و زندانیان به مسئولان امر در سازمان 
زندان ها، دادگستری ها و دادستان ها پیرامون 
اعمال نهایت دقت و احتیاط در امر نقل وانتقال 
زندانیان تاکید کرد و به آن ها دستور داد که در 
اجرای این موضوع، شاخصه هایی نظیر »ضرورت 
انتقال«، »زمان انتقال«، »چگونگی انتقال« و 
»انگیزه انتقال« را مدنظر قرار دهند. رئیس قوه 
قضائیه همچنین به رئیس سازمان زندان ها و 
مسئولان این حوزه تاکید کرد که مقوله طبقه بندی 
زندانیان و جداسازی آن ها به تفکیک سن و نوع 
جرم را تا حد ممکن پیش ببرند. رئیس دستگاه قضا 
ضمن قدردانی از مسئولان وزارت نیرو که در زمینه 
عقب نشینی از بستر و حریم رودخانه چالوس پیش 
قدم شدند، اظهار کرد: باید از رئیس جمهور محترم 
نیز بابت دستوری که برای آزادسازی بستر سواحل 
دادند به صورت ویژه تشکر کنم. وی عنوان کرد: 
وقتی که خود مسئولان و دستگاه های اجرایی و 
حکومتی برای عملیاتی سازی امور منطبق با قانون 
پیشقدم می شوند، هم امیدواری و حُسن ظن مردم 
را در پی دارد و هم بابی در راستای پیشگیری از وقوع 
تخلف و جرم دیگران می شود. رئیس قوه قضائیه 
ادامه داد: وقتی یک دستگاه حکومتی بدون اعتنا 
به قوانین و مقررات موجود، اقدام به ساخت و ساز 
یا تصرف بستر و حریم رودخانه و ساحل و زمین 
کشاورزی می کند، دیگر نمی شود جلوی دیگران 
را گرفت و مردم بدبین می شوند و می گویند چرا 
جلوی ما را می گیرید، اما در مورد دیگران با تبعیض 
رفتار می شود؟ محسنی اژه ای با بیان اینکه ادامه 
روند فعلی در زمینه اعمال قانون پیرامون صیانت 
از اراضی ملی و منابع طبیعی موجب کاهش کار 

دستگاه قضائی خواهد شد، بیان کرد: اگر خود 
دستگاه های حکومتی و دولتی وارد عمل شوند و از 
بسترها و حریم های رودخانه و سواحل عقب نشینی 
کنند، به شکل بهتری می توانند در خصوص انتفاع 
عمومی مردم از امکانات خدادادی برنامه ریزی کنند 
و قدر مسلم عدم حرکت به سمت تخلف و تخطی از 
قانون دارای مزایای بی شماری است. وی از معاونت 
امور بین الملل قوه قضائیه خواست که با همکاری 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی موضوع »تسهیل 
ورود ایرانیان خارج از کشور به ایران« که با تاخیر 
روبه رو شده است را پیگیری کند و در همین راستا 
بیان کرد: وضعیت فعلی در زمینه ورود ایرانیان خارج 
از کشور به میهن مناسب نیست؛ برخی افراد جرمی 
ندارند و می خواهند برگردند، اما می ترسند و باید به 
آن ها اطمینان داد که مشکلی برای ورود به کشور 
ندارند؛ همچنین برخی افراد نیز دارای مشکلاتی 
هستند، ولی لزومی ندارد که به زندان بروند و 
می توانند مشکلات خود را حل کنند. رئیس قوه 
قضائیه با اشاره به شگرد هراس افکنی برخی دلال ها 
و واسطه ها نزد ایرانیان مقیم خارج از کشور که قصد 
بازگشت به وطن خود را دارند عنوان کرد: این قبیل 
دلال ها و واسطه ها در نزد برخی ایرانیان مقیم خارج 
از کشور رعب و وحشت کاذب ایجاد می کنند و به 
دروغ آن ها را از بازگشت به کشور به قصد تصاحب 
اموال شان می ترسانند. وی با اشاره به آن دسته از 
ایرانیانی که در سنین بالایی هستند و تمایل و رغبت 
دارند که عمر خود را در زادگاهشان سپری کنند 
و همچنین افرادی که مایل نیستند فرزندانشان 
به طور کلی از ایران منفک شوند و تابعیت کشور 
دیگری را بگیرند، به معاون بین الملل قوه قضائیه 
پیرامون تسریع در رسیدگی به وضعیت ورود این 

دسته از هموطنان به کشور تاکید کرد.

برخی نه حق الناس سرشان 
می شود و نه حقوق مردم

اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
درباره ادعای انقلابی گری برخی وزرا 
گفت: از رفتار برخی وزرا احساس 
می شود، آنها نه انقلابی هستند، نه 
حق الناس سرشان می شود و نه حقوق 
مردم برای آنها ارزش دارد. چندی 
پیش همسر یکی از وزرای دولت 
سیزدهم که خیلی ادعایش نیز بالاست، 
برای زایمان به یکی از بیمارستان های 
خصوصی تهران رفت. محمدرضا خباز 
اظهار داشت: اگر این اتفاق برای یک 
فرد عادی می افتاد، تا تسویه حساب 
نمی کرد، نوزاد را به او نمی دادند. 
مطئمن هستم اگر آقای رئیس جمهور 
بداند چنین وزیری در کابینه است با او 
برخورد می کند که چرا از موقعیتش 
کرده  استفاده  امور شخصی  برای 
است؟ چرا این تخلف آشکار را که هیچ 
شخصی نباید انجام دهد، او به عنوان 
وزیر دولت انقلابی انجام داده است؟ 
متأسفانه ادعاهای بزرگ می کنند 
اما در مقام عمل به این ادعاها خیلی 
ضعیف نشان می دهند. وی ادامه داد: 
اگر آقایان انقلابی هستند، مشخص 
است وزرا چقدر حقوق می گیرند، 
آقای وزیر می توانست همسرش را به 

بیمارستان دولتی ببرد.

سـرمقــاله

روند کنونی مذاکرات احیای برجام روندی امید بخش 
است. یعنی در مقایسه با یک ماه یا حتی دو سه هفته پیش 
امید بیشتری برای رسیدن به توافق حاصل شده است. 
اظهارنظر کشورهای ذینفع و تیم های مذاکراتی نیز موید 
همین مساله است. تا دو سه هفته پیش گروه ایران، روسیه و 
چین ابراز خوشبینی می کردند و گروه فرانسه، بریتانیا و آلمان 
به همراه آمریکا با احتیاط بیشتری صحبت می کردند و شرط 
و شروط هایی می گذاشتند. چنانکه بعضی اوقات می گفتند 
ممکن است زمان به سر برسد و ما گزینه های دیگری را هم روی 
میز داریم. اما در این یکی دو هفته همین کشورها می گویند که 
توافق در دسترس است. اما اینکه واقعا این مساله تحقق پیدا 
کند و چه زمانی و با چه جزئیاتی مشخص نیست و بعید است که 
تیم های مذاکراتی هم بدانند. آنچه که مشخص است مسیر رو 
به جلو و امیدوار کننده ای است که قطعی نیست و زمان آن نیز 
معلوم نیست. آنچه که در برجام نوشته شده و طی شده نیازی 
به تصویب کنگره آمریکا نداشته است. به همین جهت نیز از 
ابتدا هم به تصویب کنگره نرسیده است. البته جمهوریخواهان 
بعد از اینکه نتواستند موضوع برجام را در دستور کار سنا قرار 
دهند مکانیزمی را گذاشتند و قانونی را تصویب کردند که 
رئیس جمهور آمریکا را ملزم می کرد هر صدو هشتاد روز یا 
نود روز یکبار اعلام کند که ایران به تعهدات خود پایبند بوده و 
به همین دلیل تحریم ها را به حالت تعلیق در آورد. این کار را 
حدود دو سال اوباما و یک سال هم ترامپ انجام داد. لذا اکنون 
سند موجود برجام نیازی به تصویب کنگره ندارد. نکته دیگر 
اینکه اگر حتی کنگره هم بخواهد تصویب کند تضمین کننده 
پایداری این توافق نخواهد بود. در چند سال اخیر تعدادی از 
قراردادهای دو جانبه یا چند جانبه آمریکا که در سنای ایالات 
متحده به تصویب رسیده آمریکا  از آن خارج شده است. دیگر 
اینکه اگر آمریکایی ها بخواهند تضمین دو ساله برای عدم 
خروج از برجام بدهند باز هم به همان حرف اولیه خود باز 
خواهند گشت که اصلا نمی توانیم چیزی را تضمین کنیم 
و رئیس جمهور مستقر نمی تواند برای رئیس جمهور بعدی 
تعیین تکلیف کند که چه چیزی را پذیرفته و چه چیزی را 
نپذیرد. تمام حرف آمریکایی ها نیز همین است. چرا که بالاخره 
یک روز جمهوریخواهان در آمریکا روی کار خواهند آمد و آن 
زمان اعمال اختیار خواهند کرد. ضمن اینکه اگر کنگره هم 
در اختیار جمهوریخواهان قرار بگیرد می توانند چوب لای 
چرخ دولت بگذارند. به احتمال قریب به یقین نیز در نوامبر 
سال ۲۰۲۲ یکی یا هر دو مجلس به دست جمهوریخواهان 
بیفتد آنها می توانند کاری کنند که برجام دوباره دچار مشکل 
شود. البته هر توافقی شکننده است و تنها چیزی که موجب 
استمرار یک توافق می شود این است که طرفین توافق از ادامه 
آن منتفع شوند یا یکی از طرفین در صورت خروج از آن بیش 
از میزان محاسبه شده متضرر نشود. آنچه که توافق برجام را 
پایدار می کند قول قرار دولت آمریکا، کنگره آمریکا، اروپایی ها 

و روسیه و چین نیست بلکه توان ملی ایران است.

پایداری برجام در گرو توان ملی ایران 

امیر علی ابوالفتح 
تحلیلگر مسائل بین الملل

فرانسه از تروریست ها 
حفاظت و پذیرایی می کند

متصرفات ظرف 2۰ روز از 
ساحل گیلان پاکسازی شود

معاون امور بین الملل قوه قضائیه در 
واکنش به اظهارات وزیر امور خارجه 
فرانسه در خصوص دو نفر از محکومین 
و استفاده از تعبیـــر گروگانگیری 
توسط ایران و تهدید به اعمال فشار 
بر ایران برای آزادی آنها، گفت: تفاوت 
ایران با فرانسه در این است که ما با 
مجرمان وفق قوانین برخورد می کنیم، 
اما فرانسه از جانیان و تروریست ها 
حفاظت و پذیرایی می کند. حضور 
آزادانه و فعالانه برخی اعضای گروهک 
تروریستی منافقیـــن در این کشور، 
موید این موضوع است. کاظم غریب 
آبادی افزود: کشوری که از اتباعش 
برای جاسوسی و اقدامات مغایر امنیت 
ملی استفاده می کند و بعد برای آزادی 
آنها تهدید به تاثیر بر روابط و تهدید به 
اعمال فشار می کند، حق ندارد قیافه 
حق به جانب به خود بگیرد. دبیر ستاد 
حقوق بشر تاکید کرد: فرانسه به دلیل 
اقدامات متعدد خود در نقض حقوق 
ملت ایران، به ویژه در قضیه گروهک 
منافقین، بدهکار ملت ایران است و در 
جایگاهی نیست که برای نظام قضائی 

تعیین تکلیف کند. 

معاون اجرایی رئیس جمهور تاکید 
کرد: روز دوشنبه در جریان بازدید از 
اجرای طرح آزادسازی سواحل انزلی 
که جمعه گذشته در سفر رئیس جمهور 
مورد دستور مستقیم قرار گرفت، 
تاکید کرد: بر اساس دستور صریح 
رئیس جمهور مهلت ۲۰روزه برای 
این طرح مقرر گردید و تمامی نهادها 
موظف به اجرای آن هستند. سید 
صولت مرتضوی همچنین خطاب به 
مدیران مجموعه منطقه آزاد انزلی 
علائم  تمامی  باید  امروز  از  گفت: 
نشانه های تصرف از جمله فنس کشی  
و دیوارکشی ها را برداشته و ساحل 
به طور کامل بازگشایی شود. معاون 
کرد:  تاکید  رئیس جمهور  اجرایی 
حریم ۶۰ متری باید در امتداد ساحل 
خزر در گیلان آزاد شده و برای اجرای 
طرح های گردشگری و سالم سازی در 
اختیار دستگاه های متولی قرار گیرد تا 
عموم مردم به طور آزادانه از آن بهره 
ببرند. پس از دستور رئیس جمهور طی 
سفر یک روزه خود به گیلان مبنی 
بر آزاد سازی کامل حریم ۶۰ متری 
و اجرای دقیق قانون، معاون اجرایی 
رئیس جمهوری امروز به منظور بررسی 

میدانی به گیلان سفر کرد. 

آرمان ملی: سخنگوی وزارت 
در  داشت:  اظهار  خارجه  امور 
جریان ملاقات معاون وزیر خارجه 
کره جنوبی با آقای باقری معاون 
سیاسی وزیر خارجه کشورمان در 
وین پیشنهادهایی در ارتباط با این 
موضوع مطرح شد و قرار شد نهادهای 
ذیربط ایرانی این موضوع را پیگیری 
کنند. پیگیری ها در این زمینه انجام 
شده و امیدواریم برای یک بار این 
پرونده تمام شود و موضوع به نتیجه 
برسد. سعید خطیب زاده گفت: ما 
متأسفانه تجربه خوبی از اظهارات 
قبلی کره ای ها نداریم و امیدواریم این 
بار پیشنهادهای مطرح شده عملیاتی 
و اجرایی شود. وی در مورد زمان سفر 
رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور 
ترکیه به تهران افزود: تاریخ انجام 
این سفر هنوز قطعی نشده است. 
انجام این سفر در دستور کار است و 
ما در حال برنامه ریزی در ارتباط با 
زمان آن هستیم. سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی در مورد زمان برگزاری 
نشست سران آستانه با حضور روسای 
جمهور ایران، ترکیه و روسیه در تهران 
بیان کرد: برگزاری این نشست نیز 
در دستور کار است. تاریخ برگزاری 
آن باید هماهنگ شود. تلاش داریم 
تا قبل از بهار این تاریخ را هماهنگ 
کنیم. البته باید دید زمان و شرایط 
چگونه پیش می رود. در آینده نزدیک 
شاهد برگزاری اجلاس های دیگری از 
جمله اجلاس های سه جانبه ایران، 
آذربایجان و ترکیه در تهران خواهیم 
بود و تلاش داریم که این نشست ها 

در بهترین زمان ممکن برگزار شود. 
سخنگوی وزارت خارجه در مورد سفر 
وزیر خارجه قطر به تهران و برخی از 
تحلیل های منتشر شده در این زمینه 
مبنی بر اینکه احتمالا وزیر خارجه 
قطر حامل پیام هایی بین ایران و 
آمریکا بوده است، اظهار کرد: رایزنی 
مداوم بین دوستان در منطقه امری 
طبیعی است و برخی اوقات شرایط 
منطقه ایجاب می کند که رایزنی ها 
به صورت منظم تر و با فواصل کوتاه تر 
انجام شود. بعد از گفت وگوی تلفنی 
که بین وزرای خارجه دو کشور انجام 
شد لازم بود که برخی از رایزنی ها از 
نزدیک انجام شود و در همین راستا 
شاهد سفر وزیر خارجه قطر به تهران 
بودیم. خطیب زاده عنوان کرد: آنچه 
که بین ایران و ۱+۴ و آمریکا در وین 
اتفاق می افتد مسیر خاص خود را 
دارد و همان طور که ما در مورد 
مسائل منطقه با کشورهای فرامنطقه 
گفت وگو نمی کنیم مسائل مربوط به 
مذاکرات ۱+۴ را در چارچوب حقوقی 
خود به جلو می بریم. آنچه که در وین 
رخ می دهد مسیر حرفه ای خود را طی 
می کند و باید از گمانه زنی هایی که 
در این زمینه مطرح می شود عبور 
کرد. خطیب در مورد گفت وگوی 
تلفنی اخیر روسای جمهور ایران و 
فرانسه و تأثیر آن بر مذاکرات وین 
اظهار کرد: دو کشور ایران و فرانسه 
دو کشور مهم در جریان مذاکرات 
وین هستند. تاکنون روسای جمهور 
دو کشور چندین بار به صورت تلفنی 
با یکدیگر گفت وگو کرده اند.در این 

گفت وگوی تلفنی مواضع تهران در 
جریان مذاکرات وین بار دیگر به 
خوبی تبیین شد. در مورد برخی از 
مسائل بین دو طرف تبادل نظر صورت 
گرفت و امیدواریم طی روزهای آتی 
نتیجه این رایزنی ها و گفت وگوها را در 
وین مشاهده کنیم. وی تصریح کرد: 
اگر فردای بازگشت هیأت ها به وین 
طرف های مقابل حقوق ایران را به 
رسمیت بشناسند و به خواسته های 
بحق ایران پاسخ درست بدهند و 
در چارچوب برجام خواسته های 
خود را مطرح کنند و انتظاری بیش 
از آن نداشته باشند ما در فردای آن 
روز می توانیم به یک توافق خوب و 
پایداری برسیم. این دیپلمات ارشد 
کشورمان ادامه داد: طرف های مقابل 
موارد اختلافی را به روشنی می دانند 
و باید تصمیمات سیاسی در مورد 
آن اتخاذ کنند به ویژه در واشنگتن. 
با  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
بیان اینکه در حوزه رفع تحریم ها 
موضوعات مهمی همچنان باقی مانده 
است و برخی از اختلاف ها وجود دارد، 
اظهار کرد: در حوزه تضمین ها و 
راستی آزمایی ها نیز باید آمریکایی ها 
این تضمین را بدهند که بار دیگر 
حقوق  پیش  سال  چند  مانند  به 
بین الملل را به سخره نمی گیرند. 
مجددا اتباع ما را به بهانه های واهی 
دور زدن تحریم ها گروگان نمی گیرند 
و این زمینه را فراهم می کنند که ایران 
از منافع اقتصادی برجام استفاده 
کند. متأسفانه عملکرد اروپایی ها و 
آمریکایی ها در حوزه برجام براساس 

عملکرد چند سال اخیرشان خوب 
نبوده است. خطیب زاده با بیان اینکه 
در بحث مذاکرات وین ایده ها مکتوب 
شده است و ما از فاز ایده ها رد شده ایم، 
اذعان کرد: جمهوری اسلامی ایران 
خلاقانه تمام موارد را مکتوب کرده 
است. ابتکارات را مطرح کرده است. 
منتظر پاسخ طرف های مقابل هستیم. 
امیدواریم در حوزه رفع تحریم ها 
به نتیجه خوبی برسیم. سخنگوی 
وزارت خارجه اگر طرف های مقابل 
به خصوص آمریکایی ها وقتی به 
وین باز می گردند تصمیمات خود 
را اخذ کرده باشند بر مطالبات بحق 
ایران صحه بگذارند و بیشتر از برجام 
مطالبه نکنند و ما هم سخنگوی 
وزارت خارجه کشورمان در ارتباط 
با انجام مذاکرات مستقیم بین ایران 
و آمریکا در وین با توجه به برخی از 
اظهارنظرهایی که طی روزهای اخیر 
از سوی مقامات دو کشور مطرح شده 
است، تصریح کرد: موضع ایران روشن 
است. آنچه که در وین در حال رخ 
دادن است کاملا روشن است. ایران و 
۱+۴ در حال تلاش برای این هستند 
که مطمئن شوند بازگشت آمریکا 
به برجام بازگشت قابل اتکا و قابل 
اطمینانی است. در این مسیر در حوزه 
اخذ تضامین، رفع تحریم ها و راستی 
آزمایی ها باید بین ایران و آمریکا 
تبادل نظرهایی انجام می شد. مسیری 
که در این زمینه در نظر گرفته شد 
مسیر  این  است.  مطلوبی  مسیر 
براساس رفتار طرف مقابل انتخاب 

شده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه : 

مذاکرات وین پیشرفت های قابل توجهی داشته است
  ارتباط ایران و آمریکا از طریق مکتوبات غیررسمی است


